
СОДЕРЖАНИЕ

POST ANNIVERSARIUM ИВАН АЛЕКСЕЕВИЧ БУНИН (1870–1953)

<i>Т.В. Марченко.</i> Год Ивана Бунина в Доме русского зарубежья: форум, выставка, издания.	7
<i>Т.В. Марченко.</i> Иван Алексеевич Бунин: «Совсем как птица был я всю жизнь...» Предисловие к португальскому изданию «Темных аллей».....	19
<i>А.К. Жолковский.</i> Заметки о двух нарративных приемах Бунина: эффект «воронки» и «авторские персонажи»	31
<i>И.В. Кочергина.</i> И.А. Бунин: «Мне недавно прислали вырезку...» (Об авторстве фельетона «Выстрел в рот» в газете «Известия» за 1925 г.)	42
<i>М.Д. Шраер.</i> «Был Мартынов галстук, бледно-серый...»: Поэт Бунин и прозаик Бунин в романе Набокова «Подвиг»	52
<i>Л.Г. Панова.</i> Годы учения, странствий и воспитания чувств русского художника в юности: «Жизнь Арсеньева» с точки зрения жанра	75
<i>П.А. Трибунский.</i> Собрание материалов И.А. Бунина в предвоенной Чехословакии	121

К ЮБИЛЕЮ АЛЕКСЕЯ БОРИСОВИЧА АРСЕНЬЕВА

<i>М.Ю. Сорокина.</i> Нестор русской Сербии: Алексей Арсеньев	145
<i>А.Б. Арсеньев.</i> Русский Белград: масоны, теософы, оккультисты, буддисты	147
<i>М. Живанович.</i> Вклад Алексея Борисовича Арсеньева в сохранение русского наследия в Сербии.	176
<i>И. Антанасиевич, А.Б. Арсеньев, М.Ю. Сорокина.</i> «Душа, как сны, вольна...»: Екатерина Таубер об Илье Голенищеве-Кутузове	180

<i>Н.Ю. Масоликова.</i> «Стихи и звезды остаются, а остальное — все равно» (Г. Иванов): Неизвестное стихотворение Виктора Ирещкого	193
<i>О.П. Янчевецкая.</i> Дневники (1909–1910, 1918–1920, 1935–1936). Публикация, вступительная статья и комментарии И.В. Просветова	195
«Русская эмиграция разложилась ниже всякой критики»: Из воспоминаний М.Ф. Скородумова. Публикация, вступительная статья, подготовка текста и комментарии М.М. Горинова-мл.	236
<i>Ф.Б. Поляков.</i> Партизанский эпизод в биографии А.В. Исаченко: свидетельства и документы	259

ОТКРЫТИЕ ИМЕНИ.
ХУДОЖНИК МИХАИЛ ХРИСОГОНОВ:
СЕМЕЙНАЯ ИСТОРИЯ, СТРАНИЦЫ БИОГРАФИИ, ТВОРЧЕСКОЕ НАСЛЕДИЕ

<i>Т.В. Марченко.</i> Неизвестные известные русские: художник Михаил Хрисогонов	277
<i>В.Л. Шульгин.</i> Россия — Югославия — Венесуэла: Жизнь изгнанника «с палитрой и кистью в руке»	281
<i>Е.К. Межинская Милованович.</i> О деятельности М.М. Хрисогонова в Белграде	331
<i>П.Ф. Евграфов.</i> Я буду помнить	342

МАТЕРИАЛЫ И ИССЛЕДОВАНИЯ

<i>Е.В. Кривцова.</i> «И видел я другого ангела...» («Огненный Ангел...» Сергея Прокофьева в собрании Дома русского зарубежья имени Александра Солженицына).	345
<i>К.Б. Ермишина.</i> Сто лет евразийской идее: обзор современных исследовательских подходов к изучению евразийства	369
<i>Н.В. Ликвинцева.</i> Пасха в эмигрантском Париже 1920-х гг.: По материалам неопубликованных дневников П.Е. Ковалевского	386
<i>С.А. Бешанова, Е.Н. Ельцова.</i> «Здесь, в Тунизии, нет родных и кровных печальников...»: Служение митрофорного протоиерея Константина Михаловского в Тунисе	397
<i>А.С. Быкова.</i> Русские жители ирландского дома для беженцев «Сент-Эндрюс»	414

ПУБЛИКАЦИИ

«Для русских мы, великие князья, смесь идола с идиотом»:
 Письма великого князя Александра Михайловича в эмиграции.
 Публикация, вступительная статья и комментарии К.В. Сак 441

В.Н. Ильин. Дневник 1920 г. Публикация, вступительная статья
 и комментарии О.Т. Ермишина 483

Из Праги в Бейрут: Письмо Георгия Серова брату Александру (9 октября 1923 г.).
 Публикация и вступительная статья Г.А. Серова и Т.В. Бахер 539

«Что мы как-то еще остались незатронутыми — просто чудо»:
 Письма Д.И. Чижевского к А.Л. Бему 1944 г. Публикация, подготовка
 текста, вступительная статья и комментарии А.А. Бабикова 545

Девятнадцать вопросов о П.А. Кропоткине:
 Письмо Г.П. Максимова к Дж. Вудкоку. Публикация, вступительная
 статья и комментарии Н.И. Герасимова 556

ХРОНИКА

М.Ю. Сорокина. «Русский адрес Белграда: Юрий Лобачев (1909–2002)»:
 Международная художественно-документальная выставка 577

М.Ю. Сорокина. «Русские в Сербии: Алексей и Иван Шеншины,
 ученый и художник»: Международная художественно-документальная
 выставка 582

НОВЫЕ ИЗДАНИЯ

В.В. Леонидов. Великий библиотекарь <Рец.:> Великий библиотекарь:
 к 120-летию со дня рождения Маргариты Ивановны Рудомино:
 в 2 т. М.: Пашков Дом, 2020. Т. 1: Дело жизни. Друзья и соратники
 М.И. Рудомино и ее библиотеки. — 480 с.; Т. 2: Книги моей судьбы.
 Избранные статьи, воспоминания, письма, интервью, документы
 М.И. Рудомино. — 432 с. 589

Резюме 592

Summary 609

Сведения об авторах 624

CONTENTS

POST ANNIVERSARIUM IVAN ALEXEYEVICH BUNIN (1870–1953)

- T.V. Marchenko.* Ivan Bunin Anniversary in the Centre for Studies of Russia Abroad:
Forum, Exhibition, Editions. 7
- T.V. Marchenko.* Ivan A. Bunin: “Like a Flyer, I’ve Been All My Life...”
Foreword to the Portuguese Edition of “Dark Alleys” 19
- A.K. Zholkovsky.* On Ivan Bunin’s Two Narrative Strategems: The “Funnel” Effect
and the “Authorial” Characters 31
- I.V. Kochergina.* Ivan Bunin: “I’ve Been Recently Sent a Newspaper Clipping”
(About the Authority of Fellierton “Shot in the Mouth” in the Newspaper “Izvestia”
for 1925) 42
- M.D. Shroyer.* “The Tie Martin Had on that Day, Pale Gray with Pink Stripes...”:
Bunin the Poet and Bunin the Fiction Writer in Nabokov’s Novel “Glory” 52
- L.G. Panova.* The Years of Apprenticeship, Wanderings and Sentimental Education
of the Russian Artist as a Young Man: “The Life of Arsen’ev” from the Genre
Standpoint. 75
- P.A. Tribunskii.* Collecting of Ivan Bunin’s Materials in Pre-WWII Czechoslovakia. 121

FOR THE ANNIVERSARY OF ALEXEY BORISOVICH ARSENYEV

- M.Yu. Sorokina.* Nestor of Russian Serbia: Alexey Arsenyev. 145
- A.B. Arsenyev.* Russian Belgrade: Masons, Theosophies, Occultists, Buddhists. 147
- M. Zhivanovich.* Alexey Borisovich Arsenyev’s Contribution to the Conservation
of the Russian Heritage in Serbia. 176
- I. Antanasijevich, A.B. Arsenyev, M. Yu. Sorokina.* “The Soul, Like Dreams, is Free...”:
Ekaterina Tauber about Ilya Golenishchev-Kutuzov 180

<i>N.Yu. Masolikova</i> . “Poems and Stars are Remaining, the Rest is Silence” (G. Ivanov): The Unknown Poem by Viktor Iretsky	193
<i>O.P. Yanchevetskaya</i> . Diaries (1909–1910, 1918–1920, 1935–1936). <i>The publication, introduction and comments of I. V. Prosvetov</i>	195
“Russian Emigration Decomposed Below any Criticism”: From the Memoirs of M.F. Skorodumov. <i>The publication, introduction, preparation of the text and comments by M.M. Gorinov-jr.</i>	236
<i>F.B. Poljakov</i> . A Partisan Episode in the Biography of A.V. Isachenko: Evidence and Documents	259

THE NAME DISCOVERY.
ARTIST MIKHAIL KHRISOGONOV:
THE FAMILY HISTORY, BIOGRAPHY PAGES, CREATIVE HERITAGE

<i>T.V. Marchenko</i> . Unknown famous Russians: artist Mikhail Khrisogonov.	277
<i>V.L. Shulgin</i> . Russia — Yugoslavia — Venezuela: Emigre Life “With a Palette and a Brush in Hand”	281
<i>J.K. Mezhinski Milovanovich</i> . On the work of M.M. Khrisogonov in Belgrade	342

ARTICLES

<i>E.V. Krivcova</i> . “And I Saw Another Angel...” (“Fiery Angel” by Sergey Prokofiev in the Collection of the Alexander Solzhenitsyn Centre for Studies of Russia Abroad)	345
<i>K.B. Ermishina</i> . One Hundred Years of the Eurasian Idea: Review of Modern Research Approaches to the Study of Eurasianism	369
<i>N.V. Likvintseva</i> . Easter in Emigrant Paris of 1920s Years: According to the Materials of the Unpublished Diaries of P.E. Kovalevsky	386
<i>S.A. Bechanova, E.N. Eltsova</i> . “Here in Tunisia there are no Kin and Blood Bleeding Hearts”: Allegiance of Mitred Protopriest Konstantin Mikhalovsky in Tunisia	397
<i>A.S. Bykova</i> . Russian Residents of the Irish Refuge House St. Andrews	414

PUBLICATIONS

“For the Russians, We, the Great Princes, a Mixture of Idol and Idiot”: Letters of the Grand Duke Alexander Mikhailovich from Exile. <i>The publication, introduction and comments by K.V. Sak</i>	441
--	-----

<i>V.N. Ilyin. Diary of 1920th. The publication, introduction and comments</i> <i>by O.T. Ermishin</i>	483
From Prague to Beirut: Letter from Georgy Serov to His Brother Alexander (October 9, 1923). <i>The publication and introduction by G.A. Seroff and T.V. Baher</i>	539
“That We Somehow Still Remained Untouched Is Just a Miracle”: D.I. Chizhevsky’s Letters to A.L. Bem from 1944. <i>The publication, preparation</i> <i>of the text, introduction and comments by A.A. Babikov</i>	545
Nineteen Questions about P. Kropotkin: Letter from G. Maximov to G. Woodcock. <i>The publication, introduction and comments by N.I. Gerasimov</i>	556

ACADEMIC EVENTS

<i>M.Yu. Sorokina. “Russian Address of Belgrade: Yurii Lobachev (1909–2002)”</i> : International Art and Documentary Exhibition	577
<i>M.Yu. Sorokina. “Russians in Serbia: Aleksei and Ivan Shenshin, Scientist and Artist”</i> : International Art and Documentary Exhibition	582

NEW EDITIONS

<i>V.V. Leonidov. The Great Librarian. <A Great Librarian. In Celebration of the 120th</i> <i>Anniversary of Margarita Rudomino: in 2 vol. — Moscow: Pashkov House, 2020.</i> Vol. 1: The Business of Life. Friends and Associates of Margarita Rudomino and Her Libraries. — 480 p.; Vol. 2: The Books of My Destiny. Selected Articles, Memoirs, Letters, Interviews, Documents of Margarita Rudomino. — 432 p.>.....	589
Summary in Russian	592
Summary in English	602
About Authors	624